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Przewodniczący obrad – p. St. Rachwał 
 Otwieram LXIII zwyczajną Sesję Rady Miasta Krakowa. 
 Serdecznie witam Panie i Panów Radnych. Stwierdzam kworum uprawniające Radę 
do podejmowania uchwał. Bardzo serdecznie witam Państwa Prezydentów, Pana Skarbnika, 
Sekretarza Miasta, witam zaproszonych gości, media, witam przedstawicieli mieszkańców, 
Solidarności. W imieniu Radnych i własnym witam wszystkich przybyłych na obrady 
dzisiejszej Sesji. 
 Informuję Państwa Radnych, że stenogramy i protokoły z LXI Sesji zwyczajnej Rady 
to jest posiedzenie z dnia 30 grudnia 2008 r. oraz LXII Sesji, posiedzenie 7 stycznia 2009 
roku są do wglądu w Kancelarii Rady, pokój 201. 
 
 Chciałem uprzejmie zapytać Państwa Radnych czy do protokołu z posiedzenia LX 
Sesji Rady, posiedzenie z 7 grudnia 2008 r., są uwagi? Ale proszę do protokołu, Pani 
Przewodnicząca bardzo proszę. 
 
Radna – p. M. Patena 
Powiem tak, przepraszam, ale nie zdążyłam sprawdzić czy jest w protokole ta opinia prawna, 
o którą prosiłam w trakcie Sesji, jeżeli ona jest to oczywiście nie mam żadnych uwag, ale 
jeżeli jej nie ma to taka uwaga jest o tą opinię prawną. Dziękuję. 
 
Przewodniczący obrad – p. St. Rachwał 
Dziękuję bardzo. Po uwzględnieniu tej uwagi protokół zostanie podpisany. 
Przypominam o obowiązku elektronicznego zgłaszania interpelacji przez tych z Państwa 
Radnych, którzy zamierzają je zgłosić na dzisiejszej Sesji oraz o obowiązku doręczenia 
Przewodniczącemu tez swojej interpelacji na piśmie zgodnie z § 44 ust. 7 pkt 1 i 2 Statutu 
Miasta Krakowa. Czy ja mogę Państwa Radnych prosić o wyciszenie i uprzejmie proszę, że 
jeżeli ktoś ma jakieś potrzeby rozmowy to bardzo proszę poza salą obrad, bardzo o to proszę 
dlatego, że tutaj są mieszkańcy, wszyscy patrzą. 
 
Informacje międzysesyjne: 
Szanowni Państwo Radni uprzejmie informuję, że do Kancelarii Rady Miasta Krakowa 
wpłynęło rozstrzygnięcie nadzorcze Wojewody Małopolskiego stwierdzające nieważność w 
zakresie § 3 uchwały Nr LVII Rady Miasta Krakowa z dnia 19 listopada 2008 r. w sprawie 
wyrażenia zgody na udzielenie bonifikaty przy sprzedaży w trybie bezprzetargowym na rzecz 
najemców lokalu użytkowego oznaczonego symbolem U4 położonego w Krakowie przy ulicy 
Bożego Ciała 22 oraz lokalu użytkowego oznaczonego symbolem U1 położonego w 
Krakowie przy ulicy Sienkiewicza 2 stanowiących własność Gminy Miejskiej Kraków. 
Szanowni Państwo Radni informuję, że w Kancelarii Rady Miasta – sekretariat pokój 202 są 
do odbioru PIT-11 za 2008 rok. 
 
Porządek obrad LXIII Sesji Rady został uzgodniony z Komisją Główną w dniu 12 stycznia 
2008 r. Informuję Państwa Radnych, że w trybie art. 20 ust. 5 ustawy o samorządzie gminnym 
do porządku obrad zostały włączone projekty uchwał według druków: 
- druk Nr 990: zamiar likwidacji Międzyszkolnego Ośrodka Sportowego „Podgórze” w 

Krakowie, al. Powstania Warszawskiego 6, projekt Prezydenta Miasta Krakowa, 
- druk Nr 991: określenie rodzajów zadań i wysokości środków Państwowego Funduszu 

Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych przypadających według algorytmu w 2009 roku na 
realizację zadań z zakresu rehabilitacji zawodowej i społecznej osób niepełnosprawnych 
w Gminie Miejskiej Kraków, projekt Prezydenta Miasta Krakowa. 
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Chciałem uprzejmie zapytać czy Prezydent lub osoba przez niego upoważniona lub Grupa 5 
Radnych chciałaby zgłosić propozycje zmian w porządku obrad w trybie § 19 ust. 1 Statutu 
Miasta Krakowa? Bardzo proszę Pan Przewodniczący Kośmider. 
 
Radny – p. B. Kośmider 
Proszę Państwa w imieniu znacznej Grupy Radnych chciałem stosownie zgodnie ze Statutem 
chciałem prosić Państwa o wprowadzenie w dniu dzisiejszym do porządku obrad do 
pierwszego czytania bez odstąpienia od drugiego czytania projektu uchwały w sprawie 
zmiany uchwały w sprawie przyjęcia wieloletniego programu gospodarowania 
mieszkaniowym zasobem Gminy Miejskiej Kraków na lata 2007 – 2012, jest to druk Nr 993. 
Ta uchwał poza sprawami redakcyjnymi i organizacyjnymi pozwala Prezydentowi, a bez tej 
uchwały jakby Prezydent ma obowiązek, pozwala zmienić zasady ustalania czynszów w 
lokalach komunalnych, ponieważ wzrosła wartość odtworzeniowa 1 m2, a czynsze były 
uzależnione od tej wartości czynsze musiałyby w 2009 roku wzrosnąć o prawie 16 %. 
Uznaliśmy, wnioskodawcy tej uchwały, że w związku z brakiem na razie efektów działań 
remontowych, które były główną przyczyną tej reformy ta sprawa powinna być właśnie 
uzależniona, czyli wzrost czynszów od nakładów na remonty, na modernizację zasobu 
mieszkaniowego. Jest to sprawa o tyle ważna, że wprowadzenie w dniu dzisiejszym pozwoli 
przegłosować za dwa tygodnie i pozwoli nie uruchamiać całej machiny urzędniczej w tej 
materii co jest myślę także ze względów oszczędnościowych właściwe, a przy okazji wdroży 
szereg zmian organizacyjnych, które pozwalają te sprawy czynszowe robić w sposób bardziej 
racjonalny. To tyle w tej sprawie, mamy pozytywną opinię Komisji Mieszkalnictwa, która 
przed chwileczką taką pozytywną opinię przyjęła, uprzejmie Państwa proszę o to, aby w dniu 
dzisiejszym odbyć I czytanie tego projektu uchwały. 
 
Przewodniczący obrad – p. St. Rachwał 
Dziękuję bardzo. Głos za, głos przeciw wprowadzeniu do porządku obrad, przepraszam 
bardzo Pan Wojciech Kozdronkiewicz, czy nie wniosek, bardzo proszę. 
 
Radny – p. W. Kozdronkiewicz 
Panie Przewodniczący! Państwo Prezydenci! 
Szanowna Rado! 
Chciałbym Państwa bardzo gorąco prosić o przyjęcie tego ze względu na to, że wieloletni 
program mieszkaniowy zakłada te zasady w związku z tym, że Gmina w tamtym roku dopiero 
zebrała czynsze, a nie wykonała żadnych remontów nie możemy pozwolić, a chciałbym 
zwrócić uwagę, że recesja na rynku budowlanym i obniżenie kosztów zakupu materiałów 
budowlanych może spowodować, że 1 kwietnia wojewoda ogłosi, że stawka odtworzeniowa 
zmaleje i w związku z tym w ciągu dwóch lat zmiany stawki czynszowej bo ta uchwała 
również obowiązuje w drugą stronę – chciałbym zwrócić uwagę – że nie tylko podwyższała 
czynsze, ale może się okazać, że wartość odtworzeniowa spadnie np. poniżej 7,58 zł i 
wtenczas Gmina będzie musiała obniżyć bo ta uchwała działa w dwie strony. W związku z 
tym w tym momencie wstrzymujemy bo wartość odtworzeniowa jest wyższa, ale 1 kwietnia 
czyli za 3 miesiące może się okazać, że będziemy musieli obniżać znowu więc w związku z 
tym żeby dwukrotnie w roku nie zmieniać tego proponuję żebyście Państwo ten projekt 
uchwały przyjęli. Dziękuję. 
 
Przewodniczący obrad – p. St. Rachwał 
Dziękuję bardzo. Czy jest głos przeciw? Dziękuję. Czy ktoś z Państwa Radnych chciał 
jeszcze zgłosić wniosek? Bardzo proszę Pan Radny Bystrowski. 
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Radny – p. P. Bystrowski 
Panie Przewodniczący! Pani Prezydent! 
Panie Prezydencie! Wysoka Rado! 
Chciałbym zgłosić wniosek o zdjęcie z porządku obrad druku... 
 
Przewodniczący obrad – p. St. Rachwał 
O zdjęcie? 
 
Radny – p. P. Bystrowski 
O zdjęcie druku Nr 990, jest to uchwała w sprawie zamiaru likwidacji Międzyszkolnego 
Ośrodka Sportowego „Podgórze”. Szanowni Państwo wczoraj na Komisji Sportu i Turystyki 
odbyliśmy dyskusję i opiniowaliśmy ten druk, opinia była negatywna wraz z odesłaniem do 
projektodawcy celem uzupełnienia o analizy i przedstawienie całościowej wizji reformy 
sportu szkolnego. Komisja Sportu i Turystyki jest zwolennikiem reform i nawet bardzo 
głębokich jeśli chodzi o struktury i zasady organizacji sportu, również sportu szkolnego, 
jesteśmy otwarci na dyskusje dlatego chcielibyśmy najpierw odbyć dyskusję nad całościową 
reformą sportu szkolnego, zarządzania sportem w szkołach i promocji sportu szkolnego 
również, natomiast takie wybiórcze podejście do tego tematu uważamy za naganne dlatego 
składam wniosek poparty pięcioma podpisami i opinią Komisji również.] 
 
Przewodniczący obrad – p. St. Rachwał 
Dziękuję bardzo. Czy ktoś z Państwa ma jeszcze jakiś wniosek o wprowadzenie lub zdjęcie z 
porządku obrad? Dziękuję. W takim razie przystępujemy do głosowania. 
 Pierwszy wniosek Grupy Radnych o wprowadzenie projektu uchwały według druku 
Nr 993. 
 
 Kto z Państwa Radnych jest za wprowadzeniem tego projektu? 
 Kto jest przeciw? 
 Kto się wstrzymał? Dziękuję, zamykam  głosowanie, proszę o podanie wyników: 
 
 27 za, 
 0 przeciw, 
 3 osoby się wstrzymały, 
 1 osoba nie brała udziału. Stwierdzam, że Rada wprowadziła do porządku obrad druk 
Nr 993. 
 
 Głosujemy drugi wniosek Grupy Radnych o zdjęcie projektu uchwały według druku 
Nr 999. Głos za, głos przeciw? To jest druk 990, kto jest z głosem za, kto przeciw? 
Przystępujemy do głosowania. 
 
 Kto z Państwa Radnych jest za zdjęciem projektu uchwały? 
 Kto jest przeciw? 
 Kto się wstrzymał? Dziękuję, proszę o podanie wyników głosowania: 
 
 24 głosy za, 
 9 przeciw, 
 2 osoby się wstrzymały. Stwierdzam, że Rada zdjęła projekt uchwały według druku  
Nr 990 z porządku dzisiejszej Sesji. Przechodzimy do kolejnego punktu: 
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INTERPELACJE I WNIOSKI RADNYCH 
Bardzo proszę o zgłaszanie elektroniczne i przekazanie prowadzącemu, Przewodniczącemu 
tez tych interpelacji, bardzo proszę. Bardzo proszę Pan Bolesław Kosior. 
 
Radny – p. B. Kosior 
Panie Przewodniczący! Państwo Prezydenci! 
Szanowni Goście! Państwo Radni! 
Interpelacja dotyczy braku odpowiedzi na interpelację. Panie Prezydencie proszę o podanie 
dlaczego odpowiedź na moją interpelację z roku 2008 dotyczącą nie zrealizowanych przez 
Pana uchwał trwa tak długo, ponad 2 miesiące. Jest to istotna informacja dla każdego 
Radnego Miasta Krakowa. Wśród uchwał są projekty komisji merytorycznych, klubów, 
Grupy Radnych jak i Pana Prezydenta. Ta informacja wiąże się z pracą Rady Miasta na ten 
rok. Proszę o przekazanie odpowiedzi na powyższą interpelację również Radnym Miasta 
Krakowa. 
 
 Druga interpelacja dotyczy zapytania i to związane jest z Małym Rynkiem. Dlaczego 
służby miejskie nie sprzątają Małego Rynku, jego centrum tylko obrzeża, chciałbym też 
wiedzieć. Pozostałe do protokołu. Dziękuję bardzo. 
 
Przewodniczący obrad – p. St. Rachwał 
Dziękuję bardzo. Pan Radny Garda. 
 
Radny – p. B. Garda 
Szanowny Panie Prezydencie! Szanowni Państwo Radni! 
Ja mam taką interpelację zgłoszoną, z którą zwrócili się do mnie osoby, kupcy związani z 
placem targowym Tandeta. Tam jest taki problem, że obok powstaje dość spora inwestycja 
użyteczności publicznej handlowa i zostało przedstawione mi parę dokumentów 
pokazujących, że są pewne nieprawidłowości, mam nadzieję, że to jest nieprawda, dotyczące 
pozwolenia na budowę wydanego bo mam takie pytanie czy można otrzymać pozwolenie na 
budowę jeśli projekt budowlany jest niezgodny z decyzją WZ, czy można otrzymać 
pozwolenie na budowę jeśli projekt budowlany, jeśli działka, na której ma być inwestycja nie 
mieści się w zakresie decyzji WZ czyli jest szersza, czy można otrzymać projekt budowlany 
takiej inwestycji jeśli nie ma uzgodnień komunikacyjnych i zapewnienia obsługi 
komunikacyjnej takiej inwestycji. Szerzej, cała interpelacja jest naprawdę dość długa, ja 
zadałem 7 pytań, to są takie podstawowe, które mnie od razu się wydają nie za bardzo 
możliwe do wykonania dlatego uprzejmie proszę o odpowiedź na tą interpelację jak również 
uprzejmie proszę o przekazanie Państwu Radnym treści tej interpelacji, Panią 
Przewodniczącą, chciałbym żeby Państwo Radni się zainteresowali tym tematem. Dziękuję 
bardzo. 
 
Przewodniczący obrad – p. St. Rachwał 
Dziękuję bardzo. Bardzo proszę Pani Radna Migacz. 
 
Radna – p. K. Migacz 
Panie Przewodniczący! Państwo Prezydenci! 
Wysoka Rado! Szanowny Panie Prezydencie! 
W nawiązaniu do mojej interpelacji w sprawie demonopolizacji MPK i wyodrębnienia 
MPWiK z Krakowskiego Holdingu Komunalnego z dnia 17 grudnia 2008 roku i Pańskiej 
odpowiedzi pragnę poruszyć następujące kwestie. 
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1. Mile jestem zaskoczona, że Pan Prezydent zgodził się na publikację wspomnianej wyżej 
interpelacji i odpowiedzi na forum Dwutygodnika kraków.pl. Ufam, że gest ten jest 
podyktowany rzeczywistą troską o los strategicznych dla miasta spółek.  

2. Nie jestem zaskoczona, że udzielona przez Pana odpowiedź jest kolejnym przykładem 
nowomowy urzędniczej, z której niewiele wynika, podawane zaś fakty i wnioski 
nawzajem się wykluczają. Z mojej interpelacji chciałam przeczytać dwa takie 
najważniejsze punkty. 

W punkcie Nr 3 mojej interpelacji z 17 grudnia postuluję zaprzestanie stosowania praktyk 
monopolistycznych i wyciągnięcie surowych konsekwencji wobec urzędników, którzy w 
imieniu miasta podpisują umowy blokujące rozwój konkurencji na rynku komunikacji 
miejskiej. Z niepokojem i niedowierzaniem przyjmuję do wiadomości sposób tłumaczenia 
dlaczego gmina omija przetargi na obsługę nowych linii aglomeracyjnych. Przypomnę,  
19 listopada 2008 r. redaktor Sakowski z Gazety Krakowskiej relacjonował: „W tym roku 
trzy nowe linie aglomeracyjne 243, 263, 267 poszły prosto w ręce Miejskiego 
Przedsiębiorstwa Komunikacji. Dlaczego otwarcie nowych linii aglomeracyjnych przekazano 
lekką ręką MPK. Prezydent Jacek Majchrowski zasłania się umową podpisaną w 2006 r. 
pomiędzy Gminą, a MPK. Zgodnie z nią miejski przewoźnik ma realizować określoną liczbę 
przewozów”. Mam nadzieję, że redaktor Sakowski się pomylił, ale jeśli nie to proszę 
wyjaśnić co to za umowa, jaka jest jej treść, kto ją podpisał, a także zbadać czy wspomniana 
umowa z 2006 r. również w przyszłości będzie blokować możliwość organizowania 
przetargów. Jeśli może blokować proszę rozważyć jej wypowiedzenie. Na marginesie można 
zadać sobie pytanie, skoro Pan teraz posiadając jako Prezydent Miasta 100 % akcji MPK nie 
potrafi zapanować nad praktykami monopolistycznymi to jak Pan zamierza nad nimi 
zapanować mając tych akcji procent np. 51, jak Pan się oprze presji innych współwłaścicieli 
dążących do tego by w ten najprostszy sposób eliminować konkurencję. W odpowiedzi na 
powyższe cytowane pytanie Pan Prezydent stwierdza, że należy poszerzać zakres komunikacji 
ale – i tutaj cytat z odpowiedzi: „Należy jednak zastrzec, że w okresie obowiązywania umowy 
zawartej z MPK S.A. w zakresie przewozów autobusowych upływa on dnia 20 lipca 2014 
roku, maksymalny procent zmniejszenia zakresu zamówień trakcji autobusowej nie może 
przekroczyć 15 %. Istnieją też znaczące przeciwwskazania dotyczące warunków 
wcześniejszego jej rozwiązania gdyż umowa ta stanowi przedmiot zastawu ustanowionego 
przez EBOR w ramach kredytu zaciągniętego przez MPK S.A. na realizację wyżej 
wymienionego projektu”. Koniec cytatu. Z przytoczone fragmentu odpowiedzi Pana 
Prezydenta można wnioskować, że przeszkodę w poszerzaniu konkurencji stanowi Europejski 
Bank Odbudowy i Rozwoju, a ściślej rzecz biorąc umowy z nim zawierane. Nic bardziej 
błędnego. Otóż umowy jakie zawierał EBOR z Gminą, MPK i KHK nie stanowią przeszkody, 
ale zachętę czy wręcz żądanie poszerzenia konkurencji, EBOR nie mówi o górnych granicach 
mimo, że tutaj przypominam, że Pan Prezydent odpowiedział, że nie może przekroczyć 15 %, 
ale o dolnych. W umowie z 17 lipca z 2004 r. gmina jak Pan Prezydent w innym fragmencie 
swojej odpowiedzi wskazuje, zobowiązała się do wdrożenia modelu, w którym docelowo 
udział sektora prywatnego w przewozach autobusowych osiągnie poziom 20 – 30 %.  
W umowie kredytowej podpisanej pomiędzy MPK a EBOR znajduje się zapis postulujący 
przeprowadzenie przetargu i zlecenie podmiotom z prywatnego sektora co najmniej 15 % 
usług w zakresie transportu autobusowego. Jeżeli zatem rzeczywiście znajdują się jakieś 
przeszkody utrudniające przeprowadzenie demonopolizujących przetargów to wynikają one 
nie ze zobowiązań poczynionych względem EBOR, ale z umów zawartych pomiędzy Gminą 
a MPK, której Gmina jest 100 % właścicielem przypominam. W związku z tym jeszcze raz 
proszę o zaprzestanie stosowania praktyk monopolistycznych i domagam się wyciągnięcia 
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surowych konsekwencji wobec urzędników, którzy w imieniu miasta podpisują umowy 
blokujące rozwój konkurencji na rynku komunikacji miejskiej. 
 Wobec tego, że przekroczyłam już czas, a nie chcę zabierać Państwu tutaj więcej 
czasu tą interpelację jak również drugą, którą jeszcze mam składam do protokołu. Dziękuję 
bardzo i przepraszam. 
 
Przewodniczący obrad – p. St. Rachwał 
Dziękuję bardzo. Bardzo proszę Pan Radny Wojciech Kozdronkiewicz. 
 
Radny – p. W. Kozdronkiewicz 
Panie Przewodniczący! Państwo Prezydenci! 
Szanowna Rado! 
Chciałbym wnieść do Pana Prezydenta aby w budżecie w 2009 roku wprowadził poprawkę, a 
chodzi mi dokładnie o przeznaczenie pieniędzy, po raz pierwszy chyba w historii miasta 
Krakowa, otwarcie ofert i oferenci przeznaczyli mniejszą kwotę niż kosztorys inwestorski. 
Chodzi mi o wybudowanie trybun na stadionie Wisły, jest to koszt około – obydwóch ofert w 
sumie prawie 9 mln zł. W związku z tym chciałbym prosić Pana Prezydenta aby tą nadwyżkę 
tych prawie 9 mln zł przeznaczył na zakup mieszkań komunalnych w roku 2009. Uważam, że 
te pieniądze powinny być wykorzystane na te cele, mówię po raz pierwszy się stało, ale to co 
mówiłem wcześniej przy opinii do tamtego projektu, spadają ceny materiałów budowlanych i 
po raz pierwszy mamy taką sytuację w tym roku, że możemy mniej płacić. W związku z tym 
chciałbym żeby te pieniądze były na ten cel czyli na zakup mieszkań komunalnych w tym 
roku wykorzystane. Dziękuję. 
 
Przewodniczący obrad – p. St. Rachwał 
Dziękuję bardzo. Bardzo proszę Pani Przewodnicząca Patena. 
 
Radna – p. M. Patena 
Ja w duchu „łyżka dziegciu w beczce miodu”, tą łyżką dziegciu jest pochwała dla Pana 
Prezydenta za wreszcie uporządkowane wejście do Ratusza Miejskiego. Wreszcie nasz hol na 
samym dole, przez który wszyscy wchodzimy wygląda tak jak powinien wyglądać, a nie jak 
przysłowiowe wejście do miejsca pracy. Dlatego bardzo dziękuję Panu Prezydentowi, że ten 
hol pięknie wygląda, a pozostałe interpelacje do protokołu. Dziękuję. 
 
Przewodniczący obrad – p. St. Rachwał 
Dziękuję bardzo. Pan Radny Chwajoł do protokołu, Pan Radny Sułowski do protokołu, Pan 
Stelmachowski do protokołu, bardzo proszę Pan Radny Pietrus. 
 
Radny – p. W. Pietrus 
Panie Przewodniczący! Panie Prezydencie! 
Ja mam krótkie pytanie. Zwracam się z prośbą o informację na temat realizacji inwestycji – 
przebudowa linii tramwajowej od Ronda Mogilskiego na Wzgórza Krzesławickie i do Ujastek 
bo z informacji ostatnich jest taka, że tej inwestycji w tym roku nie będzie, więc mam pytanie 
jakie są losy tej inwestycji i ubolewam, że ta inwestycja po pierwsze nie znalazła się w 
realizacji w tym roku z tego względu, że nie znalazła się w budżecie i nie znalazła się w 
priorytecie dla miasta Krakowa, że ważniejsza była Golikówka czy też Ruczaj. Dziękuję. 
 
Przewodniczący obrad – p. St. Rachwał 
Dziękuję bardzo. Pani Radna Małgorzata Jantos. 
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Radna – p. M. Jantos 
Szanowny Panie Przewodniczący! Szanowni Państwo! 
Panie Prezydencie! 
Uprzejmie proszę o odpowiedź, które z miejskich instytucji kultury zgłosiły wnioski na 
realizację przedsięwzięć z zakresu kultury do Ministra Kultury i Dziedzictwa Narodowego. 
Budżet wydarzeń związanych z kulturą proszę Państwa to jest w tej chwili w okolicach 200 
mln, dzieją się różne rzeczy, dzieją się wydarzenia artystyczne, rozwój infrastruktury, 
obserwatorium, dziedzictwo kulturowe itd., bardzo bym chciała wiedzieć jaka jest aktywność 
miejskich instytucji kultury, na ile i jakie sumy i jakie projekty zostały złożone do 
Ministerstwa Kultury i Dziedzictwa Narodowego. 
 
Szanowny Panie Prezydencie – to jest moja interpelacja kolejna. Uprzejmie proszę o 
odpowiedź ile osób niepełnosprawnych zatrudnia Urząd Miasta Krakowa. Nie wiem czy 
Państwo o tym wiecie, że pracodawcy, którzy nie zatrudniają osób niepełnosprawnych muszą 
płacić kary do PFRON w związku z tym chciałabym się zapytać. Obowiązek ten dotyczy 
jednostek samorządu terytorialnego – to jest art. 21, 26 ustawy z 23 sierpnia o rehabilitacji 
zawodowej i społecznej osób. W Polsce jest prawie 5 mln osób niepełnosprawnych, pracuje 
ok. 600 tys., chciałabym się zapytać ile osób zatrudnia Urząd Miejski Krakowa, bardzo duża 
instytucja pracy jak Państwo wiecie, ile płacimy kar do PFRON jeśli tak nie jest. 
 
Szanowny Panie Prezydencie – interpelacje kolejna. Parę miast w Polsce zapewnia 
przedsiębiorcom możliwość uczestnictwa w internetowych przetargach publicznych /.../ 
 
Przewodniczący obrad – p. St. Rachwał 
Proszę Państwa ja jeszcze raz zwracam uwagę, że nie jesteśmy tylko sami na sali obrad i 
bardzo proszę o zachowanie i wyciszenie się, bardzo proszę. 
 
Radna – p. M. Jantos 
Parę miast w Polsce zapewnia przedsiębiorcom możliwość uczestnictwa w internetowych 
przetargach publicznych, licytacjach i aukcjach internetowych. Dzięki temu samorządy mogą 
zredukować cenę ofert nawet o 30 % poprzez E-licytację bez konieczności organizowania 
spotkań z przedsiębiorcami itd., nie będę mówiła o procedurach, które są oczywiście jasne. 
Chciałabym wiedzieć jakie jest stanowisko Pana Prezydenta i czy w ogóle przewiduje 
przeprowadzenie E-licytacji, która jest po prostu – tu jest jeszcze bardzo ważna sprawa – 
licytacje dokonywane drogą internetową w jakiś sposób niwelują ryzyko błędów wybierania 
ofert nieadekwatnych w związku z tym uprzejmie proszę o zastanowienie się nad sprawą. 
 
 I jeszcze jedna rzecz. Parę osób – i ostatnia moja interpelacja – parę osób w Polsce, 
parę miast w celach likwidacji barier dla osób niepełnosprawnych wprowadziło specjalne 
przeglądarki dla osób niedowidzących i niewidomych na stronach internetowych – polecam 
tutaj Koszalin, który coś takiego wprowadził. Po uruchomieniu przeglądarki dla osób 
niepełnosprawnych Urząd Miasta Koszalina zauważył znaczący wzrost liczby użytkowników 
portalu, łaskawie proszę o przyjrzenie się sprawie, powinniśmy jako duże miasto też się tym 
zainteresować, jest to kwestia dokupienia programu, który uruchamia taką przeglądarkę. 
Dziękuję. 
 
Przewodniczący obrad – p. St. Rachwał 
Dziękuję. Bardzo proszę Pan Radny Wojciech Hausner. 
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Radny – p. W. Hausner 
Panie Przewodniczący! Panie Prezydencie! 
Pani Prezydent! 
Ja mam dwie interpelacje. W pierwszej proszę Pana Prezydenta o dokonanie inwentaryzacji i 
przekazanie w jej odpowiedzi rozwiązań wsparcia rodzin wielodzietnych, ale takich, które są 
wynikiem decyzji lokalnych, a nie wynikają z przepisów ustawowych, czy są takie, jeżeli tak 
to jak one funkcjonują. 
 
 Druga interpelacja wynika z braku odpowiedzi na interpelację sprzed 3-ch miesięcy, 
znaczy odpowiedź była, 29 października złożyłem interpelację pośrednio związaną z pracami 
nad budżetem dotyczącą pewnych inwestycji na terenie V, VI i VII Dzielnicy, w odpowiedzi 
18 listopada napisano mi, że z uwagi na nie zakończoną jeszcze analizę wnioskowanych 
zagadnień odpowiednie dane otrzyma Pan Radny odrębnym pismem. Odrębnego pisma do 
dzisiaj nie otrzymałem chyba, że za takowe traktować projekt budżetu, który w ogóle się nie 
odnosił do podniesionych przeze mnie kwestii. Dziękuję bardzo. 
 
Przewodniczący obrad – p. St. Rachwał 
Dziękuję bardzo. Bardzo proszę Pani Radna Fijałkowska. 
 
Radna – p. G. Fijałkowska 
Panie Prezydencie! Panie Przewodniczący! 
Szanowni Państwo! 
Ja mam trzy krótkie interpelacje. Pierwsza. W związku ze składaną przeze mnie przed 
kilkoma miesiącami interpelacją dotyczącą dróg wewnętrznych proszę o odpowiedź, kiedy 
ulica Okolna, przy której znajduje się Szkoła Podstawowa, przedszkole, żłobek i mieszka 
kilka tysięcy ludzi uzyska status drogi publicznej.  
 
 Proszę o informację do kogo należy obowiązek usuwania samochodów, które zostały 
porzucone na terenie należącym do spółdzielni mieszkaniowych i stojąc tak przez kilka lat 
zmniejszają ilość i tak brakujących miejsc parkingowych. 
 
 I trzecia. W związku z komunikatami Wojewódzkiego Inspektora Ochrony 
Środowiska w Krakowie dotyczącego wysokiego poziomu pyłu zawieszonego oraz 
przekroczonego w dniu 14 stycznia stanu alarmowego proszę o odpowiedź ile razy stany 
alarmowe zostały przekroczone w 2008 r., jakie są podejmowane procedury w przypadku 
przekroczenia stanów alarmowych, kiedy powinni ostrzeżeni być mieszkańcy przed 
zagrażającym ich zdrowiu zanieczyszczeniem powietrza, czy opracowany jest program 
mający na celu ograniczenie zanieczyszczenia powietrza w Krakowie w ciągu najbliższych 
lat. Dziękuję. 
 
Przewodniczący obrad – p. St. Rachwał 
Dziękuję bardzo. Bardzo proszę Pan Radny Gilarski. 
 
Radny – p. M. Gilarski 
Panie Przewodniczący! Państwo Prezydenci! 
Szanowni Państwo Radni! 
Ja chciałbym tylko zasygnalizować kilka spraw i przekazać już na piśmie do Pana Prezydenta,  
a pierwsza rzecz to zostałem zainspirowany dzisiaj tutaj obecnością naszych gości 
mianowicie chciałbym prosić Pana Prezydenta o to, aby na następną Sesję czyli 4 lutego 
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przygotował zgodnie ze swoimi kompetencjami stosowny projekt zmian w budżecie na rok 
2009 tak aby przywrócić te 24,5 mln, które poprawką Radnych i głosami Radnych Platformy 
Obywatelskiej zostały przyjęte tak, abyśmy mogli, mieszkańcy Krakowa spokojniej, a nie z 
niepokojem korzystać z tej komunikacji. Uważam, że ta Państwa poprawka była bardzo 
nieodpowiedzialna, również ta druga, która ogranicza Prezydentowi podpisywanie umów 
długoletnich i grozi między innymi nie zrealizowaniem inwestycji wynikających z 
Wieloletniego planu inwestycyjnego takimi jak budowa stadionu czy budowa szybkiego 
tramwaju, w związku z tym chciałbym aby te pieniądze zostały przywrócone. 
 

Natomiast z tych rzeczy, które sobie na dziś przygotowałem to jest sprawa dotycząca 
Parku Dębnickiego, kiedy miałem przyjemność z Panem Prezydentem Bujakowskim wystąpić 
w Tematach Dnia, Pan Prezydent wówczas deklarował, obwieścił mieszkańcom w telewizji 
dobrą nowinę, że na terenie Parku Dębnickiego w najbliższym czasie będą prowadzone prace, 
będzie kontynuacja, kolejny etap gdzie będą boiska, gdzie będą tereny rekreacyjne dla dzieci i 
młodzieży, w budżecie miasta Krakowa na rok 2009 nie widzę ani złotówki, nawet takiego 
zadania, pytam Pana Prezydenta czy ma zamiar wywiązać się z tych deklaracji i kontynuacji 
budowy Parku Dębnickiego, który na dzień dzisiejszy nie tylko, że nie został dokończony to 
jeszcze mam sygnały o tym, że część parku zostaje przez mieszkańców „zagospodarowana” 
na parking, w tym momencie nielegalny parking, po prostu jest tam duża przestrzeń gdzie 
można zaparkować samochód. Więc zamiast kontynuacji zapowiedzianej przez Pana 
Prezydenta mamy nielegalny parking. To jest druga rzecz. 

 
 Trzecia rzecz to sprawa oprogramowania w naszym Magistracie. 25 czerwca złożyłem 
interpelację w sprawie legalności oprogramowania i monitorowania, Pan Prezydent uspokajał 
mnie, że powołano specjalny zespół, że wszystko jest w porządku, w związku z tym, że 
uznałem tą odpowiedź za nie wyczerpującą 31 lipca ub. roku ponownie złożyłem interpelację 
w tej sprawie, ponownie zostałem uspokojony, natomiast ostatnio czytając prasę okazało się, 
że część oprogramowania używanego w komputerach magistrackich jest nielegalna, 
chciałbym prosić o wyjaśnienia w tej sprawie bo mam poczucie tego, że w tej sprawie w 
czerwcu i w lipcu ub. roku zostałem okłamany. 
 
 Kolejna rzecz to sprawy dotyczące komunikacji, chciałbym prosić o możliwość i 
rozpatrzenie wniosku o przedłużenie linii autobusów 124 i 128 z pętli przy ulicy Zachodniej 
do pętli Kampus UJ, być może chociaż częściowo pomogłoby to rozładować już korki na tym 
terenie, na terenie Ruczaju, które pojawiają się już wczesnym rankiem od godziny 6.30 
można się już na tym terenie z korkami spotkać. 
 
 Kolejną sprawą, o którą chciałbym prosić Pana Prezydenta i tutaj sygnalizuję to jest 
prośba o informację jakie przepisy regulują zakaz palenia w placówkach oświatowych, mam 
sygnały z niektórych placówek, z przedszkoli a także szkół podstawowych, że – czy też 
średnich – że nauczyciele bądź uczniowie czy nawet wychowawcy w przedszkolach palą 
papierosy gdzieś w jadalniach, gdzieś w szatniach w związku z tym chciałbym zapytać Pana 
Prezydenta czy są przepisy, które umożliwiają wprowadzenie takiego zakazu, które dają 
podstawę prawną dyrektorom tych placówek wprowadzenia takiego zakazu. 
 
 Kolejna sprawa dotyczy – już kończę – ostatnią rzecz może jeszcze tylko 
zasygnalizuję – w związku z tym, że dostałem informację, że w Zespole Szkół Budowlanych 
Nr 1 przy ulicy Szablowskiego 1 znajduje się duży ładny obraz Nowej Huty z Ratuszem, z 
takim planowaniem, które tak naprawdę nie do końca jeszcze  zostało zrealizowane, on jest w 



LXIII zwyczajna SESJA RADY MIASTA KRAKOWA 
21 stycznia 2009 r. 

 

 12

dosyć złym, opłakanym stanie chciałbym prosić żeby w ramach być może 60-lecia Nowej 
Huty Pan Prezydent znalazł środki celem odnowienia tego obrazu, myślę, że to byłby dobry 
gest w 60-rocznicę obchodów uroczystości założenia Nowej Huty. 
 
 Pozostałe interpelacje, również i te, o których wspomniałem  przekazuję Panu 
Przewodniczącemu na piśmie. Dziękuję. 
 
Przewodniczący obrad – p. St. Rachwał 
Dziękuję. Bardzo proszę Pan Radny Słoniowski. 
 
Radny – p. Ł. Słoniowski 
Panie Przewodniczący! Panie Prezydencie! 
Szanowni Państwo! 
Tak odnośnie jeszcze Radnego Gilarskiego ja myślę, że Park Dębnicki został awansowany po 
prostu na króla parków, po angielsku parkking. Natomiast moja interpelacja dotyczy 
możliwości ograniczenia ruchu w centrum Krakowa poprzez rowery. Nawet teraz w taką 
pogodę, a także na początku stycznia, kiedy był mróz wiele osób – obserwowałem to – 
jeździło po Krakowie na rowerach. Problemem, który jest, kiedy się jedzie na rowerze w taką 
pogodę – wiosną, jesienią, a także zimą – możliwość zaparkowania go w miejscu, w którym 
na ten rower nie pada. Chciałem zapytać Pana Prezydenta, a zarazem poprosić o rozważenie 
możliwości budowy po pierwsze w ogóle stanowisk gdzie można by zaparkować rower, a po 
drugie gdzie można by zaparkować go pod dachem. Ja sobie wyobrażam, że z powodów 
plastycznych, urbanistycznych to może być bardzo trudne i na pewno nie będzie się dało 
ustawić daszków na Rynku, ale być może w niektórych częściach miasta, a nawet poza 
centrum dałoby się uruchomić program budowy stanowisk postojowych dla rowerów z 
daszkiem. Więc tego rodzaju interpelacja, proszę o odpowiedź na pytanie czy miasto ma takie 
plany, czy takie plany można by było zrealizować ewentualnie w jakiej perspektywie 
czasowej byłaby możliwa realizacja tego zadania, a także opinie jakie jest stanowisko Pana 
Prezydenta w odniesieniu do tej propozycji. Dziękuję. 
 
Przewodniczący obrad – p. St. Rachwał 
Dziękuję bardzo. Ja chciałem tylko też zgłosić do protokołu trzy interpelacje. 
 Pierwsza to jest w sprawie dróg, jakości, stanu dróg po mrozach szczególnie z 
uwzględnieniem Jana Pawła II. 
 
 Druga sprawa to jest na wniosek Stowarzyszeń Rodzin Wielodzietnych, oni proszą 
aby te bilety wolnej jazdy, które ma młodzież w ciągu roku szkolnego, aby również były w 
czasie wakacji, te dzieci jakby nie mają środków więc nie wyjeżdżają poza Kraków, ale nie 
mogą w czasie wakacji po prostu jeździć. 
 
 I trzecia interpelacja to ponownie już proszę – i to na wniosek wielu mieszkańców – 
aby 11 przy Placu Centralnym im. Reagana mogła po prostu co najmniej, np. w dni wolne 
zrobić ten zakręt i stanąć na przystanku czwórki ponieważ ludzie bardzo często nie zdążą na 
czwórkę i później takie są biegi do piętnastki chcąc jechać w stronę dworca. To jest taka 
chyba drobna, techniczna sprawa tak, że trzy interpelacje do protokołu. 
 
 Czy ktoś z Państwa jeszcze chciał zgłosić interpelacje? Dziękuję. Przechodzimy do 
kolejnego punktu: 
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ODPOWIEDZI NA INTERPELACJE RADNYCH. 
Proszę uprzejmie Pana Prezydenta o udzielenie odpowiedzi na zgłoszone interpelacje i 
wnioski, bardzo proszę Pan Sekretarz Paweł Stańczyk. 
 
Sekretarz Miasta Krakowa – p. P. Stańczyk 
Panie Przewodniczący! Szanowni Państwo! 
Chciałem przykazać syntetyczną informację o odpowiedziach udzielonych na interpelacje 
zgłoszone w dniu 17 grudnia, których było 40 i Prezydent udzielił na nie odpowiedzi. 
Podobnie rzecz się ma z interpelacjami zgłoszonymi pomiędzy sesjami, natomiast na Sesji w 
dniu 7 stycznia zgłoszono interpelacji 18 i Prezydent na część z nich udzielił już odpowiedzi, 
co do pozostałych terminy upływają 28 stycznia. 
W odrębnym trybie zostaną wyjaśnione kwestie podniesione w dniu dzisiejszym dotyczące 
nie udzielenia odpowiedzi na zgłoszone wcześniej interpelacje. Dziękuję. 
 
Przewodniczący obrad – p. St. Rachwał 
Dziękuję bardzo, dziękuję za udzielenie odpowiedzi. Kolejny punkt: 
 
ZMIANA UCHWAŁY NR XXIII/281/07 RADY MIASTA KRAKOWA Z DNIA  
10 PAŹDZIERNIKA 2007 R. W SPRAWIE ZATWIERDZENIA ZMIAN W 
STATUCIE SZPITALA SPECJALISTYCZNEGO IM. STEFANA ŻEROMSKIEGO 
SAMODZIELNEGO PUBLICZNEGO ZAKŁADU OPIEKI ZDROWOTNEJ W 
KRAOWIE ORAZ WPROWADZENIA TEKSTU JEDNOLITEGO STATUTU. 
Projekt Prezydenta Miasta Krakowa, druk Nr 967, odbyliśmy I czytanie, jest teraz I czytanie, 
bardzo proszę o zreferowanie Pana Sekretarza Pawła Stańczyka. 
 
Sekretarz Miasta Krakowa – p. P. Stańczyk 
Panie Przewodniczący! Szanowni Państwo! 
Uprzejmie informuję, że do tego projektu nie zgłoszono poprawek ani autopoprawek. 
 
Przewodniczący obrad – p. St. Rachwał 
Dziękuję bardzo. Stwierdzam, że Rada odbyła II czytanie projektu uchwały według druku Nr 
967, głosowanie w bloku głosowań. Kolejny druk: 
 
NADANIE IMIENIA SZKOLE PODSTAWOWEJ SPECJALNEJ NR 121 ORAZ 
GIMNAZJUM SPECJALNEMU NR 60 WCHODZĄCYM W SKŁAD ZESPOŁU 
SZKÓŁ SPECJALNYCH NR 9 W KRAKOWIE, UL. ŁANOWA 41A. 
Projekt Prezydenta Miasta Krakowa, druk Nr 997, II czytanie, bardzo proszę o z referowanie 
Pana Dyrektora Jana Żądło, bardzo proszę. 
 
Dyrektor Wydziału Edukacji – p. J. Żądło 
Panie Przewodniczący! Wysoka Rado! 
Do druku 977 nie zgłoszono żadnych poprawek ani autopoprawek. Dziękuję. 
 
Przewodniczący obrad – p. St. Rachwał 
Dziękuję bardzo. Stwierdzam, że Rada odbyła II czytanie projektu uchwały według druku Nr 
977, głosowanie w bloku głosowań. Kolejny druk: 
 
ZMIANA UCHWAŁY NR CXVIII/1249/06 RADY MIASTA KRAKOWA Z DNIA 11 
PAŹDZIERNIKA 2006 ROKU W SPRAWIE PRZYJĘCIA PROGRAMU MECENATU 



LXIII zwyczajna SESJA RADY MIASTA KRAKOWA 
21 stycznia 2009 r. 

 

 14

ARTYSTYCZNEGO I USŁUG PUBLICZNYCH W ZAKRESIE KULTURY - 
PRACOWNIE TWÓRCZE. 
Projekt Prezydenta Miasta Krakowa, druk Nr 978, II czytanie, bardzo proszę o zreferowanie 
Panią Kierownik. 
 
Pani Bogusława Presz 
Państwo Prezydenci! Wysoka Rado! 
Informuję, że do druku tego nie zgłoszono żadnych poprawek ani autopoprawek. 
 
Przewodniczący obrad – p. St. Rachwał 
Dziękuję bardzo. Stwierdzam odbycie II czytania projektu uchwały według druku Nr 978, 
głosowanie w bloku głosowań. Kolejny druk: 
 
OKREŚLENIE STAWEK DOTACJI PRZEDMIOTOWEJ NA OKRES STYCZEŃ – 
KWIECIEŃ 2009 ROKU DLA ZAKŁADU BUDŻETOWEGO OŚRODEK SPORTU I 
REKREACJI „KRAKOWIANKA” W KRAKOWIE. 
Projekt Prezydenta Miasta Krakowa, druk Nr 979, II czytanie, bardzo proszę o zreferowanie 
Pan Dyrektor Piotr Sokołowski. 
 
Dyrektor Ośrodka Sportu i Rekreacji „Krakowianka” – p. P. Sokołowski 
Panie Przewodniczący! Szanowni Państwo! 
Do druku Nr 979 nie zgłoszono żadnych poprawek ani autopoprawek. 
 
Przewodniczący obrad – p. St. Rachwał 
Dziękuję bardzo. Stwierdzam odbycie II czytania projektu uchwały według druku Nr 979, 
głosowanie w bloku głosowań. Kolejny druk: 
 
DOPUSZCZENIE ZAPŁATY PODATKÓW KARTĄ PŁATNICZĄ. 
Projekt Prezydenta Miasta Krakowa, druk Nr 982, II czytanie, bardzo proszę o zreferowanie 
Panią Dyrektor Cecylię Wołoch. 
 
Dyrektor Wydziału Podatków i Opłat – p. C. Wołoch 
Panie Przewodniczący! Szanowni Państwo Radni! 
Do druku 982 – dopuszczenie zapłaty podatków kartą płatniczą nie była zgłaszana 
autopoprawka, Państwo Radni nie zgłaszali również poprawek. Dziękuję. 
 
Przewodniczący obrad – p. St. Rachwał 
Dziękuję. Stwierdzam odbycie II czytania projektu uchwały według druku Nr  982, 
głosowanie w bloku głosowań. Kolejny druk: 
 
ZMIANA UCHWAŁY NR XXXI/407/07 W SPRAWIE ZASAD I TRYBU 
KORZYSTANIA Z SAMORZĄDOWYCH PRZEDSZKOLI I ODDZIAŁÓW 
PRZEDSZKOLNYCH W SZKOŁACH PODSTAWOWYCH PROWADZONYCH 
PRZEZ GMINĘ MIEJSKĄ KRAKÓW. 
Projekt Grupy Radnych, druk Nr 963, II czytanie, bardzo proszę Pana Przewodniczącego 
Kośmidera. 
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Radny – p. B. Kośmider 
Proszę Państwa w tej sprawie została złożona, wynikająca z opinii prawnej i z opinii Pana 
Prezydenta poprawka, która przez Grupę Radnych, która jest autorem, która jest 
wnioskodawcą tego projektu uchwały została przyjęta jako autopoprawka.  Ta poprawka czy 
ta autopoprawka sprowadza się do 3-ch elementów. Po pierwsze jasnego sformułowania na 
czym polega ta nieobecność, po drugie jak to jest rozliczane, że 1/30 miesięcznego – to była 
propozycja Pana Prezydenta i też jakby termin wdrażania tej uchwały, w jaki sposób to jest 
robione. Tutaj nie zgodziliśmy się z sugestią Pana Prezydenta żeby wpisywać to tylko na 
przyszłość, nie wiemy czy były takie rzeczy, Pan Prezydent czy też jego służby twierdzą, że 
nie, z różnych informacji wynika, że tak, zostawmy sobie tą furtkę, natomiast cała reszta już 
jest myślę nie tylko zgodna z opinią prawną, ale także zgodna z opinią Pana Prezydenta, za co 
dziękujemy bo ta sprawa powinna być jak najszybciej uregulowana, być może dotyczy 
jakichś detalicznych rzeczy, ale także wyjątki powinny być uwzględnione. To tyle, w związku 
z tym informuję, że jest autopoprawka i w związku z tym ja wycofuję poprawkę, znaczy nie 
muszę wycofywać bo ona jest przyjęta jako autopoprawka. 
 
Przewodniczący obrad – p. St. Rachwał 
Dziękuję bardzo. Stwierdzam odbycie II czytania projektu uchwały według druku Nr 963, 
głosowanie projektu łącznie z autopoprawką w bloku głosowań. Kolejny druk: 
 
USTALENIE KIERUNKÓW DZIAŁAŃ DLA PREZYDENTA MIASTA KRAKOWA 
W ZAKRESIE BUDOWY I ROZBUDOWY BEZPRZEWODOWEJ SIECI 
INTERNETOWEJ NA OBSZARZE GMINY MIEJSKIEJ KRAKÓW. 
Projekt Grupy Radnych, druk Nr 973, II czytanie, referuje Pan Paweł Sularz albo Pan Radny 
Osmenda. Proszę Państwa chciałem poinformować, że nie ma ani, że ten druk nie miał ani 
poprawek, ani autopoprawek. Stwierdzam odbycie II czytania projektu uchwały według druku 
Nr 973, głosowanie projektu w bloku głosowań. Zakończyliśmy drugie czytania projektów 
uchwał, przechodzimy do pierwszych czytań: 
 
ZAKAZ SPRZEDAŻY ORAZ ZAKAZ UŻYWANIA W MIEJSCACH 
PUBLICZNYCH NA TERENIE GMINY MIEJSKIEJ KRAKÓW PETARD ORAZ 
ŚRODKÓW PIROTECHNICZNYCH I OGŁUSZAJĄCYCH, DZIAŁAJĄCYCH NA 
PODOBNYCH ZASADACH. 
Projekt Prezydenta Miasta Krakowa, druk Nr 983, I czytanie, referuje Pan Dyrektor Adam 
Młot, bardzo proszę. 
 
Pełnomocnik Prezydenta Miasta Krakowa ds. Bezpieczeństwa Imprez Sportowych i 
Miejskich Imprez Masowych – p. A. Młot 
Panie Przewodniczący! Wysoka Rado! 
Rada Miasta Krakowa w 1994 roku wprowadziła ogólny zakaz stosowania środków 
pirotechnicznych, mówiąc popularnie dokonywania pokazów pirotechnicznych, jednocześnie 
czynią furtkę i wyjątek w postaci możliwości wydania zgody przez Prezydenta Miasta 
Krakowa w przypadku uzasadnionych tradycją dni.  Zakaz w ten sposób nieuzasadniony 
ograniczył swobodę prowadzenia działalności gospodarczej zabraniając generalnie na terenie 
swojego miasta prowadzenia działalności, która jest legalna w naszym kraju z jednej strony, z 
drugiej  zaś czynił wyjątki, które tak naprawdę wyjątkami mogły nie być bo cóż to jest 
uzasadniony tradycją dzień. Projekt uchwały zakłada zaostrzenie rygorów odnośnie ścisłego 
centrum Krakowa ze względu na jego zwartą zabudowę i zagrożenie pożarowe oraz 
Kazimierz z tego samego powodu czy jednoczesnym uwolnieniu rygorów w pozostałej części 
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miasta. Warto tu zaznaczyć, że nie oznacza to rezygnacji z warunków bezpieczeństwa, które 
określane są w innych ustawach i mało tego działalność polegająca na wykonywaniu 
pokazów pirotechnicznych jest działalnością koncesjonowaną podlegającą szczególnemu 
nadzorowi MSWiA. Pozostałe argumenty w uzasadnieniu, bardzo proszę Wysoką Radę o 
pozytywne rozpatrzenie. Projekt uchwały ma pozytywną opinię Komisji Praworządności, 
uzyskał w poniedziałek oraz Straży Pożarnej Komendy Miejskiej, która zresztą pomagała w 
opracowywaniu projektu. Dziękuję. 
 
Przewodniczący obrad – p. St. Rachwał 
Dziękuję bardzo. Otwieram dyskusję, dla uzupełnienia tylko powiem, że oczywiście Komisja 
wydała pozytywną opinię, wynik głosowania 7 za, przeciw 0, wstrzymująca się 1 osoba. 
Stwierdzam, że Rada odbyła I czytanie projektu uchwały według druku Nr 983. Określam 
termin wprowadzenia autopoprawek na 27 stycznia godzina 15.oo, ostateczny termin 
zgłaszania poprawek na 29 stycznia godzina 15.oo. Kolejny druk: 
 
ZMIANA UCHWAŁY NR XX/259/07 RADY MIASTA KRAKOWA Z DNIA  
12 WRZEŚNIA 2007 R. W SPRAWIE WYRAŻENIA ZGODY NA SPRZEDAŻ W 
DRODZE PRZETARGU USTNEGO NIEOGRANICZONEGO NIERUCHOMOŚCI 
GRUNTOWEJ STANOWIĄCEJ WŁASNOŚĆ GMINY MIEJSKIEJ KRAKÓW, 
POŁOŻONEJ W KRAKOWIE ZABUDOWANEJ BUDYNKIEM PRZY ULICY 
CECHOWEJ 100 A. 
Projekt Prezydenta Miasta Krakowa, druk Nr 894, I czytanie, referuje – czy Pani Dyrektor 
Witkowicz jest? To może zrobimy w ten sposób, że ten druk przesuniemy, kolejny druk: 
 
OKREŚLENIE RODZAJÓW ZADAŃ I WYSOKOŚCI ŚRODKÓW 
PAŃSTWOWEGO FUNDUSZU REHABILITACJI OSÓB NIEPEŁNOSPRAWNYCH 
PRZYPADAJĄCYCH WEDŁUG ALGORYTMU W 2009 ROKU NA REALIZACJĘ 
ZADAŃ Z ZAKRESU REHABILITACJI ZAWODOWEJ I SPOŁECZNEJ OSÓB 
NIEPEŁNOSPRAWNYCH W GMINIE MIEJSKIEJ KRAKÓW. 
Projekt Prezydenta Miasta Krakowa, druk Nr 991, I czytanie, referuje Pani Dyrektor Jolanta 
Chrzanowska, uprzejmie proszę. 
 
Zastępca Dyrektora MOPS – p. J. Chrzanowska 
Panie Przewodniczący! Szanowni Państwo Radni! 
Zarząd Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych dla Gminy Miejskiej 
Kraków na realizację zadań z zakresu rehabilitacji zawodowej i społecznej osób 
niepełnosprawnych według pierwotnego aktualnego planu przekazuje kwotę 14.795.075 zł. 
Środki te zgodnie z zapisami Rada Miasta powinna podzielić na rehabilitację zawodową, na 
realizację tej rehabilitacji i rehabilitację społeczną z uwzględnieniem nowego zadania czyli 
zlecania organizacjom pozarządowym zadań z zakresu rehabilitacji zawodowej i społecznej, 
jest to zadanie po raz pierwszy realizowane przez Gminę Miejską Kraków, jest propozycja 
aby to była kwota 1 mln zł. Jestem Państwu też winna jedną informację, że uwzględnione 
zostały tutaj przepisy ustawy o rehabilitacji gdzie zostają zwiększone środki na warsztaty 
terapii zajęciowej o 1.500 zł na jednego uczestnika w skali roku, a zarazem też zwiększone 
środki przez Gminę Miejską Kraków w wysokości 10 %. Do tego projektu uchwały jest 
autopoprawka Pana Prezydenta gdyż zamiast – w pozycji 4 – zamiast pozycji 1: zwrot 
kosztów przystosowania stanowisk pracy i kwota 170 tys. zł powinna być ta informacja i ta 
kwota w pozycji Nr 4 przy zwrocie kosztów wyposażenia stanowiska pracy zatrudnionych 
osób niepełnosprawnych u pracodawców. Dziękuję bardzo. 
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Przewodniczący obrad – p. St. Rachwał 
Dziękuję bardzo. Mamy dwie pozytywne opinie Komisji Budżetowej i Komisji Rodziny i 
Polityki Społecznej. Otwieram dyskusję. Stwierdzam, że Rada odbyła I czytanie projektu 
uchwały według druku Nr 991. Określam termin wprowadzenia autopoprawek na 27 stycznia 
godzina 15.oo, ostateczny termin zgłaszania poprawek na 29 stycznia godzina 15.oo.  
Kolejny druk, przepraszam, wracamy teraz do druku poprzedniego: 
 
ZMIANA UCHWAŁY NR XX/259/07 RADY MIASTA KRAKOWA Z DNIA  
12 WRZEŚNIA 2007 R. W SPRAWIE WYRAŻENIA ZGODY NA SPRZEDAŻ W 
DRODZE PRZETARGU USTNEGO NIEOGRANICZONEGO NIERUCHOMOŚCI 
GRUNTOWEJ STANOWIĄCEJ WŁASNOŚĆ GMINY MIEJSKIEJ KRAKÓW 
POŁOŻONEJ W KRAKOWIE ZABUDOWANEJ BUDYNKIEM PRZY ULICY 
CECHOWEJ 100 A. 
Projekt Prezydenta Miasta Krakowa, druk Nr 984, I czytanie, referuje Pani Dyrektor Marta 
Witkowicz, uprzejmie proszę. 
 
Dyrektor Wydziału Skarbu Miasta – p. M. Witkowicz 
Panie Przewodniczący! Szanowni Państwo Radni! 
Ten projekt uchwały, który dzisiaj Państwu przedstawiam jest tylko drobną korektą uchwały, 
która już została przez Państwa podjęta, to była uchwała z 12 września 2007 r. w której 
Państwo już wyraziliście zgodę na sprzedaż w drodze przetargu ustnego nieograniczonego 
nieruchomości położonej w Krakowie przy ulicy Cechowej 100 A. Ale dlaczego ta zmiana 
jest tutaj konieczna. Mianowicie przeznaczyliśmy tą nieruchomość do sprzedaży i w trakcie 
czynności związanych ze wznowieniem granic okazało się, że część nieruchomości, jeden z 
sąsiadów część tej nieruchomości sobie zaużytkował w ten sposób, że ogrodzenie swoje 
weszło w tą nieruchomość i początkowo zadeklarował, że oczywiście jak będzie przetarg on 
weźmie udział w tym przetargu, a gdyby tego przetargu nie wygrał to wtedy przesunie to 
ogrodzenie w terminie 14 dni od rozstrzygnięcia przetargu. 7 lutego 2008 r. 
przeprowadziliśmy przetarg ustny nieograniczony, ale niestety nikt na ten przetarg się nie 
zgłosił, również i ten sąsiad się nie zgłosił i powiadomił nas 14 lutego 2008 roku pełnomocnik 
współużytkownika wieczystego, że on uważa, że w związku z tym, że jest samoistnym 
posiadaczem części naszej nieruchomości zgodnie z przepisami art. 231 kodeksu cywilnego 
ma uprawnienie do tego żeby nabyć od nas część tylko zajętą pod ogrodzenie. W związku z 
tym zaszła tutaj konieczność dokonania podziału tej działki i stąd dzisiaj obecne brzmienie i 
zmiana tej uchwały dotyczy po prostu zmiany powierzchni i zmiany numeru działki. Dziękuję 
bardzo. 
 
Przewodniczący obrad – p. St. Rachwał 
Dziękuję. Ja tylko Państwu Radnym chcę przypomnieć, że za ok. 10 minut będzie blok 
głosowań. Stwierdzam, że Rada odbyła I czytanie projektu uchwały, czy ktoś z Państwa chce 
jeszcze zabrać głos? Stwierdzam, że Rada odbyła I czytanie projektu uchwały według druku 
Nr 984. Określam termin wprowadzenia autopoprawek na 27 stycznia godzina 15.oo, 
ostateczny termin zgłaszania poprawek na 29 stycznia godzina 15.oo. Kolejny druk: 
 
ZMIANA UCHWAŁY NR XXIV/289/07 RADY MIASTA KRAKOWA Z DNIA 24 
PAŹDZIERNIKA 2007 R. W SPRAWIE PRZYJĘCIA „WIELOLETNIEGO 
PROGRAMU GOSPODAROWANIA MIESZKANIOWYM ZASOBEM GMINY 
MIEJSKIEJ KRAKÓW NA LATA 2007 – 2012”. 
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Projekt Grupy Radnych, druk Nr 993, I czytanie, referuje Pan Przewodniczący Bogusław 
Kośmider, bardzo proszę. 
 
Radny – p. B. Kośmider 
Proszę Państwa o tym projekcie mówiłem Państwu już przy wprowadzeniu, przypomnę rzecz 
dotyczy zmian w uchwale dotyczącej zarządzania, wieloletniego programu zarządzania 
miejskim zasobem mieszkaniowym i głównie dotyczy dwóch, można powiedzieć 3-ch 
aspektów. Główny aspekt dotyczy trybu zmian czynszów w lokalach komunalnych, a w 
szczególności zmiany dotychczasowego mechanizmu uzależnienia wzrostu czynszów, 
corocznego wzrostu czynszów od wartości odtworzeniowej 1 m2. Otóż proponujemy, aby ten 
mechanizm dotychczas uzależniający wzrost czynszu od wzrostu wartości odtworzeniowej 
zamienić na mechanizm polegający na uzależnieniu także od wartości nakładów 
inwestycyjnych czyli przede wszystkim remontowych w mieszkaniach komunalnych. Powód 
jest dość prosty. Otóż z różnych względów wartość odtworzeniowa 1 m2 w województwie 
małopolskim będzie rosnąć, będzie bardzo znacząco rosnąć głównie ze względu na to, że 
takie były koszty w latach uprzednich, a także, oczywiście tu nie jest to prosta zależność, 
chcemy żeby w Krakowie można było o wiele więcej korzystać z tzw. kredytów dopłatowych, 
które ze względu na niską wartość odtworzeniową 1 m2 nie mogą być we właściwym 
poziomie wykorzystane. I dlatego proponujemy zmianę tego mechanizmu, zmianę i 
uzależnienie od nakładów remontowych na zasób komunalny w poprzednich latach i w ogóle 
od wzrostu kosztów funkcjonowania Zarządu Budynków Komunalnych i zasobu 
komunalnego gminy. To jest wydaje się bardziej sprawiedliwe i bardziej czytelne, to znaczy 
zrobiliśmy reformę czynszów, w zeszłym roku niestety niewiele się udało zrobić choć 
oszczędności już były rzędu 8 mln zł z tego co pamiętam, w tym roku dodatkowe środki będą 
na poziomie nastu milionów, mamy nadzieję, że te pieniądze przełożą się bardzo szybko na 
remonty, na pieniądze na remonty, a pieniądze spowodują remonty. To spowoduje, że w ciągu 
4-ch, 5-ciu może 6-ciu lat Kraków będzie miał dość znacznie wyremontowany zasób 
mieszkaniowy i o to nam chodziło. Z drugiej strony zeszłoroczne działania w zakresie 
różnych uchwał mieszkaniowych spowodowały czy też spowodują, że trochę 
zracjonalizowaliśmy funkcjonowanie stosownych wydziałów i służb, umożliwiliśmy sprzedaż 
znacznej ilości i mamy nadzieję, że będzie to miało przełożenie w wynikach budżetowych 
miasta, sprzedaż znacznej ilości, o wiele większej ilości mieszkań komunalnych, 
spowodowaliśmy łatwiejszą możliwość znoszenia współwłasności regulacji co też przełoży 
się na koszty funkcjonowania naszego zasobu. I to jest jakby trzeci powód. Stąd uprzejmie 
proszę Państwa aby to uwzględnić ponieważ ta uchwała spowoduje, że Prezydent nie będzie 
musiał automatycznie rozpocząć procedury podwyższania czynszu, a zgodnie z tą procedurą 
czynsz powinien wynosić 9,15 zł czyli o 1,50 więcej niż obecnie. Oczywiście to zamrożenie 
powoduje, że w tym roku będzie mniej pieniędzy, znaczy będzie, nie będzie tyle pieniędzy, 
które mogłoby być, jest to kwota ok. 5 mln zł tym niemniej uznaliśmy jako autorzy 
poprzednich uchwał i także tej, że powinno właśnie być tak, że najpierw są efekty, potem są 
zmiany. Pozostałe zmiany w tej uchwale dotyczą spraw organizacyjnych, a mianowicie tego, 
że zmieniamy termin wdrażania ewentualnych podwyżek na 30 sierpnia uznając, że to jest 
lepsze niż 30 czerwca i druga rzecz, dajemy czytelną procedurę Prezydentowi jak ma 
informować Radę o zmianach. Pozostałe rzeczy to są chyba redakcyjne z tego co wiem i tyle. 
Proszę Państwa jeszcze chciałem podziękować paniom, tylko paniom z Wydziału 
Mieszkalnictwa i z Zarządu Budynków Komunalnych, które to osoby pomogły nam przy tym, 
myślę, że to jest akurat dobry przykład spraw, które są w sensowny sposób rozgrywane. 
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W dniu dzisiejszym chcemy żeby odbyło się I czytanie, II czytanie bardzo prosimy żeby 
odbyło się 4 lutego bo to nam pozwoli jakby wdrożyć tą uchwałę natychmiast czyli nie będzie 
zmuszało Prezydenta do natychmiastowego działania w zakresie czynszów. Dziękuję. 
 
Przewodniczący obrad – p. St. Rachwał 
Dziękuję bardzo. Jest pozytywna opinia Komisji Mieszkalnictwa, otwieram dyskusję. 
Stwierdzam, że Rada odbyła I czytanie projektu uchwały według druku Nr 993. Określam 
termin wprowadzenia autopoprawek na 17 stycznia godzina 15.oo, ostateczny termin 
zgłaszania poprawek na 29 stycznia godzina 15.oo. Ustalam teraz przerwę 5-minutową do 
godziny 11.10, o godzinie 11.10 jest blok głosowań. 
 
PRZERWA DO GODZINY 11.10. 
 
Przewodniczący obrad – p. St. Rachwał 
Czy kluby zgłaszają gotowość do głosowania? Przystępujemy do bloku głosowań. 
 
 Zmiana uchwały Nr XXIII Rady Miasta Krakowa z dnia 10 października 2007 r. w 
sprawie zatwierdzenia zmian w Statucie Szpitala Specjalistycznego im. Stefana Żeromskiego 
SPZOZ oraz wprowadzenia tekstu jednolitego Statutu. Odbyliśmy II czytanie, nie ma 
poprawek, ani autopoprawek, przystępujemy do głosowania projektu uchwały. 
 
 Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem tego projektu? 
 Kto jest przeciw? 
 Kto się wstrzymał? Proszę o podanie wyniku głosowania. 
 
 32 głosy za, 
 0 przeciw, 
 1 się wstrzymała. Stwierdzam, że Rada podjęła uchwałę według druku Nr 967. 
 
 Kolejny druk: Nadanie imienia Szkole Podstawowej Specjalnej Nr 121 oraz 
Gimnazjum Specjalnemu Nr 60 wchodzącym w skład Zespołu Szkół Specjalnych Nr 9 w 
Krakowie, ul. Łanowa 41a, druk Nr 977, odbyliśmy II czytanie, nie ma poprawek ani 
autopoprawek, przystępujemy do głosowania projektu uchwały. 
 
 Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem tego projektu? 
 Kto jest przeciw? 
 Kto się wstrzymał? Dziękuję. Proszę o podanie wyniku głosowania. 
 
 Jednogłośnie 35 głosów za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących. Stwierdzam, że Rada 
podjęła uchwałę według druku 977. 
 
 Kolejny druk: Zmiana uchwały Nr CXVIII/1249/06 Rady Miasta Krakowa z dnia  
11 października 2006 r. w sprawie przyjęcia programu mecenatu artystycznego i usług 
publicznych w zakresie kultury – pracownie twórcze. Druk Nr 978, odbyliśmy II czytanie, nie 
ma poprawek ani autopoprawek, przystępujemy do głosowania projektu uchwały. 
 
 Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem tego projektu? 
 Kto jest przeciw? 
 Kto się wstrzymał? Dziękuję. Proszę o podanie wyniku głosowania. 
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 Jednogłośnie 35 głosów za, 
 0 przeciw, 
 0 wstrzymujących się. Stwierdzam, że Rada podjęła uchwałę według druku 978. 
 
 Kolejny druk: Określenie stawek dotacji przedmiotowej na okres styczeń – kwiecień 
2009 r. dla zakładu budżetowego Ośrodek Sportu i Rekreacji „Krakowianka” w Krakowie. 
Projekt Prezydenta Miasta Krakowa, druk Nr 979, odbyliśmy II czytanie, nie ma poprawek 
ani autopoprawek, przystępujemy do głosowania. 
 
 Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem tego projektu? 
 Kto jest przeciw? 
 Kto się wstrzymał? Dziękuję. Proszę o podanie wyniku głosowania. 
 
 30 głosów za, 
 0 przeciw, 
 6 się wstrzymało. Stwierdzam, że Rada podjęła uchwałę według druku Nr 979. 
 
 Dopuszczenie zapłaty podatków kartą płatniczą. Projekt Prezydenta Miasta Krakowa, 
druk Nr 982, odbyliśmy II czytanie, nie było poprawek ani autopoprawek, przystępujemy do 
głosowania projektu. 
 
 Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem tego projektu? 
 Kto jest przeciw? 
 Kto się wstrzymał? Dziękuję. Proszę o podanie wyniku głosowania. 
 
 Jednogłośnie 37 za, 
 0 przeciw, 
 0 wstrzymujących. Stwierdzam, że Rada podjęła uchwałę według druku Nr  982. 
 
 Kolejny druk: Zmiana uchwały nr XXXI/407/07 w sprawie zasad i trybu korzystania z 
samorządowych przedszkoli i oddziałów przedszkolnych w szkołach podstawowych 
prowadzonych przez Gminę Miejską Kraków. Projekt Grupy Radnych, druk Nr 963, II 
czytanie i tutaj jest autopoprawka przyjmująca poprawkę Przewodniczącego Kośmidera 
doręczona w stosownym czasie w związku z tym głosujemy projekt uchwały łącznie z tą 
autopoprawką. 
 
 Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem tego projektu? 
 Kto jest przeciw? 
 Kto się wstrzymał? Dziękuję. Proszę o podanie wyniku głosowania. 
 
 34 głosy za, 
 1 przeciw, 
 0 wstrzymujących się. Stwierdzam, że Rada podjęła uchwałę według druku Nr 963. 
Bardzo proszę o wydruk. 
 
 Kolejny druk: Ustalenie kierunków działań dla Prezydenta Miasta Krakowa w zakresie 
budowy i rozbudowy bezprzewodowej sieci internetowej na obszarze Gminy Miejskiej 
Kraków. Projekt Grupy Radnych, druk Nr 973, odbyliśmy II czytanie, nie było poprawek ani 
autopoprawek, przystępujemy do głosowania. 
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 Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem tego projektu? 
 Kto jest przeciw? 
 Kto się wstrzymał? Dziękuję. Proszę o podanie wyniku głosowania. 
 
 37 głosów za, 
 0 przeciw, 
 1 osoba się wstrzymała. Stwierdzam, że Rada podjęła uchwałę według druku Nr 973. 
Przystępujemy do kolejnego punktu: 
 
OŚWIADCZENIA I KOMUNIKATY. 
Bardzo proszę Pan Stanisław Zięba. 
 
Radny – p. St.  Zięba 
Ja życzę wszystkim babciom wszystkiego dobrego i wnukom też. 
 
Przewodniczący obrad – p. St. Rachwał 
Ale dziadkom też bo jest jutro, ja się dołączam. Dziękuję bardzo. Bardzo proszę Pani 
Przewodnicząca Radwan – Ballada, bardzo proszę. 
 
Radna – p. M. Radwan – Ballada 
Babcia, bo ja właśnie chciałam podkreślić, że ja tutaj jestem najpoważniejszą babcią bo ja 
mam 7 wnucząt, a ósme w drodze. 
 
Przewodniczący obrad – p. St. Rachwał 
Gratulujemy. Bardzo proszę o zgłoszenie swojej obecności. Obecnych tutaj przedstawicieli 
Solidarności chciałem tylko poinformować, że dzisiaj padł rekord, wszystkie sesje o wiele 
dłużej trwają do późnych godzin nocnych tak, że w tym roku jest to jedyny wyjątek. 
 
 Bardzo proszę o zgłoszenie obecności, proszę o wydruk. 
 
Radna – p. M. Radwan – Ballada 
Proszę Państwa ponieważ dzisiaj planowaliśmy na godzinę 13.30 spotkanie Prezydiów 
Klubów z Prezydium Rady Miasta i jeśli by to Państwu odpowiadało to bardzo serdecznie 
zapraszam w takim razie na 11.30. 
 
Przewodniczący obrad – p. St. Rachwał 
Dziękuję bardzo. Zamykam obrady LXIII zwyczajnej Sesji Rady Miasta Krakowa, dziękuję 
Państwu, dziękuję przedstawicielom Solidarności, do widzenia.  
 
 
 
Stenogram sporządziła 
na podstawie nagrania  
na taśmach magnetofonowych, 
Maria Duś 
 


